

أعلام التصوف في أفق ما بعد الحداثة - ابن عطاء الله السكندري أنموذجا -

لم يكن الوصول إلى ما بعد الحداثة لدى الغرب من قبيل الصدفة، بل هو نتيجة لفشل العقلانية الغربية في بناء مجتمع يؤمن العدالة والكرامة الإنسانية للجميع ويؤسس لديمقراطية تضمن الحقوق للإنسان أي إنسان مهما كان إنتماؤه، وذلك حينما ألغت إزدواجية التكوين الإنساني ولم تعترف إلا ببعده المادي الاقتصادي ليكون البديل لذلك ظهور ما بعد الحداثة التي اعتمدت على التشكيك والتقويض والهدم لكثير من المسلمات والمقولات المركزية التي تعارف عليها الفكر الغربي قديما وحديثا.

ومن هنا كان اللقاء بين ما بعد الحداثة وابن عطاء الله السكندري (من أبرز ممثلي التصوف السني في القرن 7هـ)

وذلك عبر محوري المعرفة والوجود الإنساني، حيث انتقد الفكر ما بعد الحداثي العقلانية التنويرية عبر فسح المجال لنوع آخر من المعرفة هي المعرفة الكشفية أو الحدس الذي يتم فيه الإدراك لحقائق الأشياء بصورة سريعة ومفاجئة دون الاعتماد على معطيات العقل أو الحواس، وهو الموقف الذي يتطابق مع ثقافة ابن عطاء الله السكندري التي تعترف بتعدد مصادر المعرفة.

أما بخصوص العلاقة بين الإنسان والكون فلقد سعت فلسفة ما بعد الحداثة لاستعادة الوجود الذي حولته الحداثة والعقلانية إلى مسود للإنسان السيد الذي اتخذ من الصراع والسيطرة أسلوبا للسيادة على الطبيعة.

إلا أن هذا اللقاء لم يدم طويلا ذلك أن الغاية من نقد العقل عند ما بعد الحداثة كانت لتحرير الإنسان من رقابة العقل وفسح الطريق للعريضة والتفسخ والابتدال، بينما الغاية من الحديث عن العقل والحواس عند ابن عطاء الله السكندري و الصوفية عموما هو صرف النظر عن الموجودات والتوجه لخالق الموجودات وذلك عن طريق القيام بالطاعات والعبادات التي تعمل على صفاء النفس وصلقلها لتصير أهلا لتقبل المعلومات والمعارف الكشفية.

أما مكانة الإنسان في الوجود في فلسفة ما بعد الحداثة فهي غير واضحة المعالم الأمر الذي جعلته يعيش في حالة من الغموض وعدم الوعي بوجوده في هذا العالم فتولد لديه الإحساس بالغربة حينما وبالأس والإحباط أحيانا أخرى لنقول في الأخير إن فلسفة ما بعد الحداثة لم تأت لتزيح منطق الحداثة ولتبين للشعوب خاصة الفقيرة منها والضعيفة كالشعوب العربية والمسلمة بأنها جاءت لتفوض مرتكزات الفكر الغربي كالتحكم حول الذات والسعي لتحديث الشعوب وتطويرها وفق النموذج القيمي الغربي، بقدر ما كانت تمارس نوعا آخر من التبشير بإيديولوجية الغرب المتفوق فكلاهما وجهين لعملة واحدة وإن كانت الأخيرة جاءت من باب الاعتراف بالآخر ثم العمل على تفكيك وتشتييت هذا الآخر والزج به في متاهات الخيال والعشبية والعدمية وغيرها من المصطلحات.

Doctorate Summary intervention : Fatima Soualmi

theosophy flags on the horizon of postmodernism Ibn Atalah Alsakandari

reashig after modernity in the West was not a coincidence, it is a result of the failure of Western rationalism in building a society that believes in justice and human dignity for all, and establish democracy guarantees human rights to any person whatever his affiliation, and so when he canceled the duality of human configuration not only recognize the physical dimension of economic to be a substitute to the emergence of after modernity , which was based on questioning and undermining and demolition for a lot of Muslim women and the central arguments that the long relationship of Western thought, past and present.

Here the meeting was between after modernity and Ibn Ata Allah (the most prominent representatives of the Sunni Theosophy in the 7th century AH)

And through a central knowledge and human existence, in which he criticized thought the post-modernist rationality Enlightenment through make way for another kind of knowledge is the knowledge scout or intuition that awareness of the realities of things quickly and surprise are in it without relying on data from the mind or the senses, a position that matches the culture of son Ataulah Sekandari that recognize multiple knowledge sources.

As for the relationship between man and the universe it has expanded postmodern philosophy to restore presence that turned modernity and rationality to the blackish of man Mr. taken from the conflict and control approach to sovereignty over nature.

However, this meeting did not last long so that the end of the critique of reason when after modernity was to liberate man from the control of the mind, clearing the way for the orgy of decadence and vulgarity, while the purpose of talking about the mind and the senses when Ibn Ata Allah and Sufism is generally dismiss assets and orientation the creator of the assets and that by doing acts of obedience and worship, which is working on the purity of the soul and refined to become eligible to accept the information and knowledge.

The man standing in the presence in the philosophy of after modernity , it is clearly defined, which made him live in a state of uncertainty and lack of awareness of his presence in this world bred has a sense of alienation at times and desperation and sometimes frustrating to say the latter that postmodern philosophy did not come to displace the logic of modernity and To show people

especially the poor ones and the weak such as Arabs and Muslims as other people that they came to undermine the foundations of Western thought such as focalisation about self and seeking to modernize the peoples and developed in accordance with the moral model of the West, Bakd what was practiced another kind of evangelization Baadeugeh west superior Both are two sides of the same coin, although the last was came from the door of recognition of others then work on dismantling and distracting the other thrown in the maze of fantasy and absurdity and nihilism and other terms.